

Joannis MYLONOPOULOS, *The Dynamics of Ritual Space in the Hellenistic and Roman East*

Abstract: Based on the archaeological data, the literary evidence, and the epigraphic sources, the article offers an overview of the strong interrelation between the dynamic changes in rituals and the subsequent architectural and structural adjustments of their space of performance. Violent interaction, social transformation, peaceful cross-cultural communication, the migration of new populations, the introduction of new cults, the mobility of ethnic and religious groups, ideological and political factors, and rivalry between cult places are some of the parameters that need to be taken into account, when studying the interdependence between ritual and space. Chronologically, the focus lies mainly on the Hellenistic and Roman Imperial periods, but a few selected examples from the preceding periods shall complete the picture of this complex phenomenon.

Résumé : Cet article, fondé sur les données archéologiques, les témoignages littéraires et les sources épigraphiques, propose un panorama des relations étroites qui se nouent entre la dynamique des changements dans les rituels et les ajustements architecturaux et structurels qui en résultent dans l'espace de leur accomplissement. Pour étudier l'interdépendance entre rituel et espace, plusieurs paramètres doivent être pris en compte : les interactions violentes, les transformations sociales, la communication interculturelle pacifique, la migration de populations nouvelles, l'introduction de nouveaux cultes, la mobilité des groupes ethniques et religieux. L'arc chronologique de cette investigation s'étend de la période hellénistique à l'empire romain, mais quelques exemples tirés des périodes antérieures permettront de compléter le tableau de ce phénomène complexe.